
 

 

DAGSORDEN 

Møde i: Tværsektorielt samarbejdsforum for behandlingsredska-

ber og hjælpemidler 

Dato: 11. november 2021 

Kl.: 12 - 14 

Sted: Teams 

Deltagere: Charlotte Grimstad, Afdelingsleder, Egedal Kommune 

(kommunal formand) 

Else-Marie Matzon, Centerchef, Rudersdal Kommune 

Pia Juul Hansen, Leder af hjælpemidler, Bornholms Re-

gionskommune 

Didde Neuchs Christensen, Centerchef, Københavns 

kommune 

Janni Sleimann, Klinik for Rygmarvsskadede, Ledende 

terapeut, Rigshospitalet (regional formand) (afbud) 

Marianne Sandvad, Afdelingsterapeut, Bispebjerg og 

Frederiksberg Hospital (afbud) 

Lise Kjær, Samordningskonsulent, Herlev, Gentofte 

Hospital  

Louise Søndergaard Ritzau, Samordningskonsulent, 

Amager, Hvidovre Hospital 

 

Sekretariat 

Tanya Nielsen, Udviklingskonsulent, Egedal Kommune 

Henriette Bager, Chefkonsulent, Center for Sundhed, 

region Hovedstaden 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsordenen 

2. Opgaveoverblik 

3. Aftale om kropsbårne hjælpemidler 

4. Transport af midlertidige hjælpemidler 

5. Snitfladekatalog 

6. Organisatorisk brugerinddragelse i samarbejdsforum 

7. Status på notat om glukosemåler 

8. Netværkslister 

9. Eventuelt 

 

 

Sundhedsaftalen 
Region Hovedstaden, 

kommunerne og almen praksis 

 

 
Dato: 25. november 2021 



 

Dagsorden Side 2  

 

 

1. Godkendelse af dagsordenen 

 

Indstilling: At samarbejdsforum godkender dagsordenen som grund-

lag for mødets afvikling 

 

Konklusion: Dagsordenen blev godkendt 

 

 

2. Opgaveoverblik 

 

Sagsfremstilling:  

Samarbejdsforum drøftede på sidste møde karakteren af de henven-

delser der modtages. Formandskabet vurderer hver enkelt sag om det 

ligger indenfor opgaven i kommissoriet.   

Der var enighed om, at flere henvendelser har spørgsmål af juridisk 

karakter. Henvendelserne omhandler ofte en uoverensstemmelse 

kommune og region imellem i forhold til, hvem der har hvilke forpligti-

gelser. Da medlemmerne af samarbejdsforum ikke har juridiske kom-

petencer, er der behov for, at der ved sager med juridiske spørgsmål 

og problematikker, kan indhentes juridisk ekspertise. 

Efter mødet d. 2. september er det undersøgt, at Samarbejdsforum 

kan kontakte juridisk bistand i Center for Sundhed. 

I forhold til ønsket om sygeplejefaglige kompetencer i gruppen, blev 

det vedtage, at vi afventer om den juridiske bistand kan afhjælpe en 

del af behovet. 

Derudover vil kommissoriet bringes op på dagsorden med jævne mel-

lemrum for at sikre, at vi forsat arbejder ud fra de givne rammer.  

 

Bilag: 

• Opdateret opgavelog 

 

Konklusion: Der var tilfredshed med opgaveloggen, den giver et godt 

billede af hvilke opgaver, der er i proces, og hvilke der er i ”arkiv”. Vur-

deres løbende. 

Den juridiske bistand fra Center for Sundhed vil have et tværsektorielt 

blik. Det vil i nogle tilfælde være muligt at kontakte Ankestyrelsen for 

afklaring. 
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3. Aftale om kropsbårne hjælpemidler 

 

Sagsfremstilling: På mødet den 2. september fremlagde arbejdsgrup-

pen oplæg til rammer for aftale om kropsbårne hjælpemidler. 

 

Samarbejdsforum drøftede arbejdsgruppens forslag, med følgende 

kommentarer: 

• Målgruppen: Der er enighed om, at vi skal gå med den brede mål-

gruppe. Dvs. at der hvor personalet fagligt vurderer, at borger kan 

have behov for hjælp til udfyldelse af ansøgningen, gøres dette for 

at sikre at ansøgningen bliver udfyldt korrekt. 

• Der var enighed om at bruge Korrespondancemeddelelse 

• Til skabelon i KM skal der tilføjes samtykke om at kommuner må 

indhente yderligere oplysninger.  

• Der skal laves både regional og kommunal arbejdsgangsbeskri-

velse    

• Implementering: Vedhæftede filer/bilag skal på sigt kunne åbnes – 

dette arbejde ligger i projekt ”Ny korrespondancemeddelelse”. 

Arbejdsgruppen fremlægger tilrettet udkast til ”Aftale om ansøgning om 

kropsbårne hjælpemidler til borgere, som ikke selv kan ansøge digi-

talt”.  

 

Indstilling:  

• At samarbejdsforum drøfter og godkender udkast til Aftale om 

ansøgning om kropsbårne hjælpemidler 

• At Aftale om ansøgning om kropsbårne hjælpemidler sendes til 

godkendelse i Tværsektoriel Strategisk Styregruppe 

• At samarbejdsforum igangsætter udarbejdelse af henholdsvis 

en kommunal og en regional arbejdsgangsbeskrivelse 

 

Bilag: 

 

• Udkast til aftale om ansøgning om kropsbårne hjælpemidler til 

borgere som ikke selv kan ansøge digitalt 
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Konklusion: Det tidligere aftaleudkast er tilrettet i forhold til de aftalte 

ændringer, herunder den udvidede målgruppe. Samarbejdsforum god-

kendte arbejdsgruppens aftaleudkast. 

Arbejdsgangsbeskrivelsen på det regionale område er i proces. Det gi-

ver ikke mening at udarbejde en fælles kommunal arbejdsgangsbeskri-

velse, da kommunerne er organiseret forskelligt. Det er dog meget vig-

tigt at den enkelte kommune etablerer en postmesterfunktion på områ-

det, så det sikres, at henvendelse sendes det rigtige sted hen uden for-

sinkelse. 

Det er TSS, der skal give den endelige godkendelse. 

Sekretariatet udarbejder en sagsfremstilling til TSS, hvori der indstilles 

at TSS tager stilling til om aftaleudkastet skal sendes i høring eller om 

de kan godkende aftaleudkastet. Næste møde i TSS ligger i februar 

2022. 

Sagsfremstillingen sendes rundt i Samarbejdsforum til kommentering. 

 

Det blev aftalt, at arbejdsgruppen arbejder videre med en implemente-

ringspakke, der præciserer indhold og proces for implementeringen, og 

som udsendes efter godkendelsen. 

 

Hvis TSS godkender i februar 22 vil der kunne arbejdes med en start 

1. maj. 

 

 

 

4. Transport af midlertidige hjælpemidler 

 

Sagsfremstilling: Ledende terapeut på Nordsjællands hospital Lisbet 

Lind har på vegne af SLEF (sammenslutning af ledende ergo- og fysio-

terapeuter i region Hovedstaden) anmodet samarbejdsforum udrede, 

hvem der har ansvaret for transport af midlertidige hjælpemidler, når 

kommunen vælger et genoptræningsophold uden for hospitalets opta-

geområde. 

Når patienter udskrives med GOP til specialiseret rehabilitering, kan 

kommunen vælge at sende borger på genoptræningsophold uden for 

hospitalets optageområde. Hvis borger skal have midlertidige hjælpe-

midler med til opholdet, kan der opstå uenighed kommune og region 

imellem, om hvem der har ansvaret for transport af eventuelle midlerti-

dige hjælpemidler. 

Regionen har forpligtigelse til at transportere midlertidige hjælpemidler 

til borgers hjemkommune eller i hospitalets optage område, men ikke 

ud over dette. Kommunerne fastholder, at hospitalet er forpligtet til at 

forestå leveringen og returneringen af midlertidige hjælpemidler også 

uden for optageområdet. 
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Problematikken blev drøftet på sidste møde i samarbejdsforum. Char-

lotte har haft sagen til udtalelse hos juristen i Egedal kommune.  

Da sagen ikke er lige til at udrede, har Charlotte sendt en forespørgsel 

til SUM om en vejledende udtalelse. 

Indstilling:  

• At samarbejdsforum tager sagsfremstillingen til efterretning og 

afventer svar fra Sundhedsministeriet 

 

Konklusion: Samarbejdsforum tog orienteringen til efterretning og vil 

afvente svar fra Sundhedsministeriet. 

 

Der skrives retur til SLEF med orientering om, at der er rettet henven-

delse til SUM, og at samarbejdsforum ikke går videre med deres hen-

vendelse, før der foreligger et svar fra SUM. 

 

 

 

5. Snitfladekatalog 

 

Sagsfremstilling: Samarbejdsforum drøftede på sidste møde de for-

skellige muligheder for opdatering af snitfladekataloget. Der er enighed 

om at undersøge nærmere, hvad der skal til for at gå med løsning nr. 

2, hvor snitfladekataloget bliver revideret og gøres tilgængeligt elektro-

nisk.  

Der var enighed om, at en elektronisk udgave er den vej vi på den 

lange bane ønsker. Vejen frem er elektronisk. 

 

Sekretariatet har haft kontakt til Region Midt, som beretter at opgaven 

med at udarbejde et elektronisk snitfladekatalog er en temmelig stor 

opgave, som kræver flere ressourcer end der er afsat til arbejdet i sa-

marbejdsforum. I region Midt har de udover en stor arbejdsopgave 

også haft et firma på til at sætte op og drifte hjemmesiden. Udover at 

få oprettet og udfyldt en elektronisk udgave af snitfladekataloget skal 

der også afsættes ressourcer til vedligehold. 

 

Snitflader på området tager udgangspunkt i diverse lovgivning og an-

keafgørelser. Det bør ikke være den store forskel regionerne imellem. 

Sekretariatet har på denne baggrund forespurgt i Region Midt om det 

var muligt for Region Hovedstaden at købe sig adgang til deres afkla-

ringskatalog. Kontaktpersonen i region Midt vil forespørge om det 

kunne være en mulighed. 
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På denne baggrund foreslår Formandskabet, at der arbejdes på to 

fronter:  

1. Der udarbejdes en ”straksretning” af snitflader til irrigation, tra-

cheostomi og laryngostomi, deep oscillation i det eksisterende 

snitfladekatalog. 

2. Der arbejdes videre med at undersøge om det er muligt at etab-

lere en mere national tilgang til et elektronisk afklaringskata-

log/snitfladekatalog.  

 

Vi skal på mødet drøfte formandskabets forslag til det videre arbejde 

med en elektronisk fremtidig løsning, samt hvem der udarbejder straks 

rettelse/tilføjelser til vores gældende snitfladekatalog.  

 

Indstilling:  

• Samarbejdsforum drøfter forslaget fra formandskabet.  

• Samarbejdsforum beslutter hvem der skal tilrette/udarbejde 

snitflader til irrigation, tracheostomi og laryngostomi, deep oscil-

lation 

 

 

Konklusion: Samarbejdsforum besluttede at der arbejdes med straks-

retning af snitfladerne for: 

 

• irrigation,  

• tracheostomi og laryngostomi,  

• deep oscillation 

Der blev nedsat en arbejdsgruppe, bestående af Pia, Lise, en repræ-

sentant fra KK og Henriette. Henriette indkalder til et indledende te-

amsmøde. 

Gruppen gennemgår de oplistede snitflader og indarbejder oplæg til 

rettelser. Oplægget sendes derefter til udtalelse i baglandene. 

Endelig stillingtagen til ny model for et fremtidigt snitfladekatalog afven-

ter. Formandskabet arbejder videre med muligheden for at samarbejde 

med Region Midt. 

 

 

6. Organisatorisk brugerinddragelse i samarbejdsforum 

 

Sagsfremstilling: På sidste møde blev det drøftet hvorledes samar-

bejdsforum kunne arbejde med værdifuld organisatorisk brugerinddra-

gelse.  
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Der er enighed om, at undersøge muligheden for en ”prøvehandling” 

hvor vi kunne øve os i at tænke brugerperspektivet ind.  

Henriette har forespurgt hos Patientinddragelsesudvalget (PIU) vedr. 

muligheden for at invitere en/to brugere med til et af de kommende 

møder i samarbejdsforum.  

Patientinddragelsesudvalget står overfor et valg. Det betyder, at der vil 

være et nyt PIU fra januar 2022. PIU vil gerne være med til en prøve-

handling, men foreslår at det afventer, til de har fået sat det nye hold 

efter nytår. 

 

Indstilling: 

At samarbejdsforum afventer til efter januar/februar 2022 med at invi-

tere 1-2 medlemmer fra PIU med til møde. 

 

Konklusion: Taget til efterretning. Sekretariatet arbejder videre med 

en prøvehandling i det nye år, når det nye Patientinddragelsesudvalg 

er konstitueret. 

 

 

 

7. Status på notat om glukosemåler 

 

Sagsfremstilling: På mødet den 29. april 2021 drøftede 

samarbejdsforum  udfordringerne ved ansøgninger om FreeStyle 

Libre. 

Ankestyrelsens principafgørelse 30-17 om Free Style Libre er ikke 

særlig behjælpelig, da den ikke entydigt peget på en klar skelnen mel-

lem behandlingsredskab og hjælpemiddel.  

KL har taget denne uklarhed op på deres møde i Det Rådgivende 

Praksisudvalg under Ankestyrelsen med henblik om at bede om en 

præcisering af principafgørelsen. Emnet vil ligeledes blive taget op på 

KL´s hjælpemiddelgruppe. 

Hospitalerne oplever også udfordringer, når de patienter, som har fået  

Flash Libre tildelt som behandlingsredskab og hvor HbA1c falder til un-

der 70 mmol/mol og som i henhold til de nationale retningslinjer skal 

opfordres til at søge sin kommune om at få Flash Libre bevilget som 

hjælpemiddel får afslag i kommunerne. 

Dertil kommer at patienterne ikke har mulighed for selv at købe en 

Flash Libre. 
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Problemstillingen kan ikke løses i samarbejdsforum, da der er tale om 

en national problemstilling som udspringer af patienternes ønske om 

kunne benytte ny teknologi, som kan være med til at forebygge følge-

sygdomme og øge trygheden og livskvaliteten samt er med til at under-

støtte et stabilt blodsukker. Bevilling af Flash Libre er dyrere end de 

traditionelle remedier. 

Der er tale om vejledninger og lovgivninger som ikke taler sammen og 

som sætter patienten i en rigtig dårlig position. Det skaber frustrationer 

både i de regionale og de kommunale administrationer. 

Det blev tidligere besluttet, at problemstillingen skulle beskrives og 

sendes videre til Tværsektoriel Strategisk Styregruppe.  

Det er dog ikke muligt for TSS at løse udfordringerne, så formandska-

bet har udarbejdet en orienteringssag til TSS, så de kan være op-

mærksomme på problematikken. Sagen forventes at komme på mødet 

i TSS den 26. november 2021. 

Sekretariatet har udarbejdet et baggrundsnotat, der beskriver de for-

skellige problematikker. 

 

Indstilling: 

• At samarbejdsforum godkender sagsfremstillingen til TSS  

• At samarbejdsforum godkender baggrundsnotat af 20. oktober 

2021 om Glukosemåling. 

 

Bilag: 

• Baggrundsnotat af 20. oktober 2021 om Glukosemåling. 

• Sagsfremstillingen til TSS om orientering om glukosemåling 

 

Konklusion: Else-Marie orienterede om at hjælpemiddelgruppen i KL, 

tager problematikken op med Det Rådgivende Praksisudvalg under 

Ankestyrelsen med henblik på en præcisering af principafgørelse 30-

17. 

Sagsfremstillingen til TSS blev godkendt med kommentar om at ind-

skrive, at KL tager problematikken op med Det Rådgivende Praksisud-

valg under Ankestyrelsen med henblik på en præcisering af principaf-

gørelse 30-17. 

Samarbejdsforum godkendte baggrundsnotatet. 

 

Sagsfremstillingen og baggrundsnotat sendes til TSS med henblik på 

orientering på deres møde den 26. november 2021 
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8. Netværkslister/baglande 

 

Sagsfremstilling: 

På møde d. 29.april 2021 vedtog samarbejdsforum, at der skulle laves 

en netværksliste, med kontakter regionalt som kommunalt.  

Netværkslisten skal bruges til at sikre forpligtelse og efterlevelse af de 

respektive baglande. Samarbejdsforum vedtog, at der udarbejdes net-

værkslister på kontaktpersoner i henholdsvis det kommunale og det re-

gionale bagland. Netværkslisten kan anvendes både til brug ved input, 

høringer og kommunikation på området.  

På mødet gives en status på, hvor langt i processen vi er kommet 

 

Konklusion: Der arbejdes stadig på at etablere baglande. Forventes 

at komme i stand først i det nye år. Pia og Henriette koordinerer første 

henvendelse til baglandene. 

 

 

 

9. Forslag til møder i 2022 

 

• 10. februar 

• 26. april 

• 22. september 

• 24. november 

 

Vi gennemgår om der er udfordringer i forhold til de foreslåede mødeda-

toer. 

Indstilling 

• At samarbejdsforum fastlægger møder i 2022 

Konklusion: Vi gennemgik møderækken og Tanja vil udsende nye invitati-

oner. 

Det var et stort ønske at vi mødes fysisk. For at minimere transporten af-

taltes det, at møderne indtil videre afholdes i København hos Didde på 

Hjælpemiddelcentret HMC, Hans Knudsens Plads 3, 2100 København Ø. 

 

 

10. Punkter til kommende møder 
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Dette er et fast punkt til slut på mødet, hvor punkter, som venter på at blive 

behandlet i samarbejdsforum, vil være anført.  

Der er ingen punkter der venter. 

Konklusion: Der var ingen kommentarer udover de punkter fra i dag som 

der skal følges op på. 

 

 

11. Eventuelt 

 

Konklusion: Der var intet til eventuelt 
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